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Abstract

The study was conducted in the central and south-east areas of the Syrian 

arid rangelands (Homs province Badiyah). The area has faced the danger of 

continuous degradation to such an extent that it is no longer able to fulfill its 

original previous functions due to the absence of sustainable management 

plans. This study focused on sustainable rangeland management in the 

Syrian arid areas, as related to temporal and local variations, and the 

significance of different grazing patterns on the range environment. The 

objective of the study was to investigate the management aspects of Badiyah 

range in Syrian arid areas as affected by local and temporal variations. The 

area was divided into two range types (mountain and steppe), and each type 

was divided into three areas (sites) based on the local variations indicated by 

topographical features, which may consequently lead to different soil and 
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vegetation characteristics. Based on R leve method, an area that best ẻ

represents the community, in each of these sites in Badiyah rangeland was 

located with a dimension of 1km x 1km. Selected types of measurements or 

assessment were conducted, that included ground and vegetation covers, 

composition, frequency, density, diversity, similarity indices, dominance and 

herbage mass. In addition direct count method was used to assess the tree 

density across the three areas. From each site within the two range types five 

samples of soil were randomly taken to determine the soil organic matter 

and seed bank. For the socioeconomic investigation 121 households of the 

pastoral communities were surveyed using a questionnaire. The study 

revealed that the Syrian arid rangelands are characterized by a high degree 

of spatial and temporal variations in structure and dynamic of the plant 

community, which were reflected by the great variations in the plant cover, 

composition, frequency, density, diversity, dominance and herbage mass, 

which have high values in mountain range than steppe range, with local 

variations within sites of each range type. The values of classic similarity 

indices (Sørensen and Jaccard) between mountain and steppe rangelands 

through both seasons were 0.12 and 0.21 respectively. However the 

similarity indices values between two seasons were 0.29 and 0.25 across 

mountain and steppe rangelands respectively. Furthermore the similarity 

indices varies among sites of each range type, the more similar sites in 

mountain of range were site I and site II with a similarity value of 0.55 and 

0.5 respectively, on the other hand, the less similar sites were site I and site 

III with a similarity value of 0.23 at second season. The similarity indices 

among the three sites of steppe range were also greatly varied. The results 

showed that the density and richness of seed bank were high in mountain 

(165 seed/m2) range than steppe range (147 seed/m2), they were also 

XVII



increased from lower to upper areas of mountain range, and from flat to 

valley areas of steppe range. Heavy selective grazing and overgrazing 

through the growing season, caused high dominance and composition of 

less-palatable species, such as Artemisia herba alba, Peganum harmala, 

Anabasis syriaca, Haloxylon salicornicum, etc, in seed bank. The results 

revealed that there was great loss of soil due to high rate of depletion of 

vegetative and litter covers resulted in high loss of soil organic matter 

content and increased in bare soil percentage, which lead to deterioration of 

physical, chemical and biological soil properties. Early, continuous and over 

grazing and selective grazing, and frequents drought caused unfavorable and 

long-term changes in the composition and productivity of range vegetation 

to be insufficient for livestock requirements, which in turn led to more 

dependence on supplementary feeds, then having far-reaching implications 

for pastoral social and economies in Syrian arid rangelands. The study 

concluded that the Syrian Badiyah rangelands are inherently heterogeneous 

where ground and vegetation cover, composition, frequency, density, 

diversity, similarity indices, dominance and herbage mass highly variable 

across multiple spatial and temporal scales. The study recommended that 

differential selection of range improvement measures including of seed types 

for reseeding in addition to management of utilization patterns to suit 

peculiarities of range site are required.  Enrichment of herbaceous cover is 

necessary to control soil deterioration. Formation of CBO’s to ensure 

involvement of the pastoral communities in the management process, in 

addition to make use of the existing channels of information like radio for 

awareness raising and community mobilization. 
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دراسة  ال ملخص

بادية            ( السورية الجافة المراعي من الشرقية الجنوبية و الوسطى المناطق في الدراسة  أجريت

            .( غير  فيه تكون الذي الحد إلى المستمر التدهور خطر المنطقة هذه تواجه حمص  محافظة

الإدارة            خطط غياب بسبب السابقة الأساسية وظائفها تحقيق الطويل المدى على  قادرة

لل    هذه ركزت  المستدامة. المستدامة الإدارة على السورية    الدراسة الجافة المناطق في  مراعي

يتعلق  المختلفة           فيما الرعي أنماط أهمية و الطبيعية للمراعي الزمني و الموضعي  بالتنوع

. المرعى   بيئة البادية        على لمراعي الإدارية الموجهات لستقصاء الدراسة  فيهدفت

     . إلى        المنطقة مراعي قسمت الزمني و الموضعي بالتنوع المتأثرة السورية الجافة  المناطق

 ( بالعتماد             ( مواقع مناطق ثلثة إلى قسم نوع كل و سهلي و جبلي المراعي من  نوعين

في             اختلفات إلى يؤدي الذي و الطبوغرافية بالمعالم عليه المستدل الموضعي التنوع  على

        . لتمثل    الأمثل المساحة فإن ريليف طريقة على بالعتماد الترابية و النباتية  الخصائص

أبعاد            على تواضعت البادية مراعي من موقع كل في النباتي أجريت. 1كم× 1المجتمع  كم

و              النباتي الغطاء تقدير أو قياس تضمنت التي و المنتقاة التقديرات و القياسات  أنواع
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إنتاجية                و السيادة و التشابهية دليل و النباتي التنوع و الكثافة و التردد و والتركيب  الأرضي

         . الشجرية   الكثافة تقدير في المباشر العد طريقة لستخدام بالإضافة الحية النباتية  الكتلة

   . أخذ   تم جبلية مناطق نوعي         5لثلث ضمن موقع كل من التربة من عشوائية  عينات

   . استبيان         تم البذري المخزون و للتربة العضوية المادة محتوى لتحديد من  121المرعى  أسرة

 . القتصادي     الجتماعي للمسح الرعوية المجتمعات

ال    أن الدراسة و         أفادت الموضعي التنوع من عالية بدرجة تتصف السورية الجافة  مراعي

الغطاء             في الكبيرة بالتباينات انعكست والتي النباتي المجتمع حركية و بنية في  الزمني

الكتلة                إنتاجية و السيادة و النباتي التنوع و الكثافة و التردد و والتركيب الأرضي و  النباتي

تنوع              مع السهلي المرعى من الجبلي المرعى في أعلى كانت التي و الحية  النباتية

     . التشابهية       دليل تصنيف قيم كانت المرعى نوعي من لكل المواقع داخل  موضعي

      ( الموسمين(   خلل السهلية و الجبلية للمراعى جاكارد و التوالي  0.21و  0.12سورنيسين  على

الموسمين         بين التشابهية دليل تصنيف قيم كانت و     0.29و الجبلي المرعى  في 0.25في

           . لكل  المواقع بين فيما متنوعة التشابهية دليل تصنيف قيم كانت وكذلك السهلي  المرعى

           . الموقع   بين الموسمين خلل الجبلية المواقع في الأكبر التشابه فكان المرعى نوعي  Iمن

الموقع   تشابه    IIو قيمة ,       0.50و  0.55مع الموقع   بين تشابه اقل كان و التوالي  Iعلى

الموقع   تشابه    IIIو قيمة .      0.23مع بين    فيما التشابهية دليل أيضا كان الثاني  للموسم

      ." كثافة       و غنى أن الدراسة أظهرت كثيرا متفاوت السهلي المرعى من الثلثة  المواقع

الجبلي        ( المرعى في أعلى كان للتربة البذري م/  165المخزون في المرعى)  2بذرة  من

م/  147السهلي ( في و)           2بذرة الجبلي المرعى في المنخفضة إلى العليا المناطق من تزايد  و

     . و        المكثف النتقائي الرعي أدى السهلي المرعى في الوديان إلى المستوية المناطق  من

على              الستساغة قليلة الأنواع من العاليين التركيب و السيادة إلى النمو موسم خلل  الجائر

. للتربة               البذري المخزون من غيره و الرمث و الشنان و الحرمل و الشيح المثال  سبيل

       "  " للغطاء     الهائل الستنزاف لمعدل نتيجة التربة في كبيرا فقدا هنالك أن الدراسة  أوضحت

نسبة                ازدياد و للتربة العضوية المادة محتوى في مهول فقدان إلى أدى مما القش و  النباتي

.           , الإحيائية  و الكيميائية و الفيزيائية التربة خصائص تدهور إلى أدى مما المعراة  أظهرت الترب

أدت                الجفاف سنوات تردد و النتقائي الرعي و الجائر و المستمر و المبكر الرعي أن  الدراسة

كافية                غير لتكون النباتي الغطاء إنتاجية و تركيب في مناسبة الغير التغيرات من كبير حد  إلى
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على            العتماد من المزيد إلى قادت بدورها والتي للماشية الغذائية الحتياجات  لتلبية

الرعوي            المجتمع و القتصاد على الأثر بالغة تداعيات لديها التي العلفية  في المكملت

. السورية   الجافة الخواص        المراعي متغيرة السورية البادية مراعي أن الدراسة  استنتجت

أن   حيث دليل             بالأصل و التنوع و والكثافة التردد و التركيب و الأرضي و النباتي  الغطاء

 "  " للمقاييس           وفقا كثيرا متغيرة تكون الحية النباتية الكتلة إنتاجية و السيادة و  التشابهية

        . تحسين    لمعاير المختلف الختيار إلى بالحاجة الدراسة أوصت المتعددة الزمنية و  المكانية

لأن    بذر المتضمن خصوصية       والمراعي لتناسب الستغلل أنماط لإدارة بالإضافة البذور  اع

الغطاء      إثراء ضرورة و الرعوي . النباتي الموقع تكوين      التربة تدهور في للتحكم  العشبي

  , إلى          بالإضافة الإدارة عملية في الرعوية المجتمعات ربط لتأمين القاعدية المجتمع  منظمات

  . المجتمع            حشد و الوعي لرفع المذياع المثال سبيل على المعلومات قنوات   استخدام
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